

论文

基于特征点及优化理论的图像自动拼接方法

黄琼丹<sup>1</sup>,邱跃洪<sup>2</sup>,田小平<sup>1</sup>

(1 西安邮电学院 电子与信息工程系|西安 710121)

(2 中国科学院西安光学精密机械研究所|西安 710119)

摘要:

提出了一种新的图像拼接方法,首先利用相位一致性(phase congruency)算法进行特征点检测,利用本文提出的匹配点优选策略进行特征点对自动选取,然后用LM(Levenberg Marquardt)算法进一步优化变换矩阵,最后对拼接结果进行融合处理,获得无缝拼接的图像.该方法把基于特征点和基于优化理论的拼接方法有效相结合,且能充分利用图像重叠部分的信息,在一定程度上克服了噪声及光照不均的影响,较传统方法具有更强的鲁棒性和更高的拼接精确度.试验结果证明了该方法的有效性.

关键词: 相位一致性 特征点提取 匹配点优选 图像拼接

Image Automatic Mosaic Method Based on Feature Points and Optimization Theory

HUANG Qiong dan<sup>1</sup>, QIU Yue hong<sup>2</sup>, TIAN Xiao ping<sup>1</sup>

(1 Department of Electronic & Information Engineering, University of Post and Telecommunications, Xi'an 710121, China)

(2 Xi'an Institute of Optics and Precision Mechanics, Chinese Academy of Sciences, Xi'an 710119, China)

Abstract:

A new method for image mosaic is presented. Phase congruency algorithm is utilized to extract feature points. The proposed auto matching point optimizing method is used to realize the automatic selection of matching points. Levenberg Marquardt optimization algorithm is used to estimate the transformation matrix between two images accurately. And, the seamless image mosaic is completed with smoothing algorithm. This method combines both feature points based and optimization theory based approach effectively, and it can make full use of image overlap information. This method can overcome the effect of noise and non uniform illumination. Therefore it is more precise and robust than conventional algorithm. The experimental results illustrate that this method is very satisfied.

Keywords: Image mosaic Phase congruency Extracting feature points Matching points optimum seeking

收稿日期 2009-01-12 修回日期 2009-03-17 网络版发布日期 2009-08-25

DOI:

基金项目:

通讯作者: 黄琼丹

作者简介:

参考文献:

[1] JIAO Yu long, LUO Xiu juan, MA Jian kang. An approach of extracting reliable feature points for image matching [J]. Acta Photonica Sinica, 2006, 35(2): 312-315.

焦玉龙, 罗秀娟, 马健康. 一种凹凸边界上特征点的提取方法 [J]. 光子学报, 2006, 35(2): 312-315.

[2] XIAO Fu, WU Hui zhong, XIAO Liang, et al. Image mosaic based on stationary wavelet decomposition and energy function optimization [J]. Acta Photonica Sinica, 2007, 36(4): 763-767.

肖甫, 吴惠中, 肖亮, 等. 基于静态小波分解和能量函数优化的图像拼接 [J]. 光子学报, 2007, 36(4): 763-767.

[3] SZELISKI R, SHUM H Y. Creating full view panoramic image mosaics and environment maps [C].

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(2748KB)

HTML

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

相位一致性

特征点提取

匹配点优选

图像拼接

本文作者相关文章

黄琼丹

[4] Harris C Stephens M J. A combined corner and edge detector [C] . Proceedings of the Fourth Alvey Vision Conference, 1988:147 151.

[5] Z O U Li hui, CHEN Jie, ZHANG Juan. The comparison of two typical corner detection algorithms [C] . IITA'08 Second International Symposium on Intelligent Information Technology Application,2008:211 215.

[6] OPPENHEIM A V, LIM J S. The importance of phase in signals [C] . IEEE,1981,69(3): 529 541.

[7] MORRONE M C, OWENS R A. Feature detection from local energy [J] .Pattern Recognition Letters, 1987,6(5):303 313.

[8] PETER K. Image features from phase congruency [J] . Journal of Computer Vision Research, 1999,1(3):1 26.

[9] Peter Kovesi. Phase congruency detects corners and edges [A] . Proceedings of DICTA'03: The Australian Pattern Recognition Society Conference, 2003:309 318.

[10] FISCHLER M A, BOLLES R C. Random sample consensus: a paradigm for model fitting with application to image analysis and automated cartography [J] .Communication Association Machine, 1981, 24(6): 381 395.

[11] ZHAO Xiang yang, DU Li min. An automatic and robust image mosaic algorithm [J] . Journal of Image and Graphics, 2004,9(4):417 422.

赵向阳, 杜利民. 一种全自动稳健的图像拼接融合算法 [J] . 中国图像图形学报, 2004, 9(4): 417 422.

[12] RICHARD H, ANDREW Z. Multiple view geometry in computer vision [M] . Cambridge: The Press Syndicate of The University of Cambridge, UK, 2000.

本刊中的类似文章

1. 肖甫 吴慧中 肖亮 汤杨 .基于静态小波分解和能量函数优化的图像拼接[J]. 光子学报, 2007,36(4 ): 763-767

文章评论 (请注意:本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容!评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="9875"/>
反馈内容	<input type="text"/>		